

SISTEM EKONOMI MASYARAKAT MELAYU BRUNEI DI MEMBAKUT, SABAH

The Economic System of The Brunei Malay Community in Membakut, Sabah

Nurfarain Binti Abdul Rahman¹

¹*Fakulti Sains Sosial dan Kemanusiaan, Universiti Malaysia Sabah,
Jalan UMS, 88400 Kota Kinabalu, Sabah*

¹*farainrahman04@gmail.com,*

Dihantar:27 Mac 2023 / Diterima:11 Jun 2023 / Terbit:21 Disember 2023

Abstrak

Artikel mengupas tentang sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Objektif artikel ini adalah untuk mengenal pasti jenis ekonomi dan cabaran yang dihadapi oleh masyarakat Melayu Brunei untuk mengukuhkan sistem ekonomi tradisional mereka dalam konteks pembangunan ke arah era globalisasi. Kaedah kajian menggunakan kajian perpustakaan, kajian lapangan dan temu bual. Hasil kajian menunjukkan masyarakat Melayu Brunei mengamalkan empat sistem ekonomi iaitu pertanian, penternakan, perikanan dan perdagangan. Cabaran yang dihadapi oleh masyarakat Melayu Brunei adalah akses pasaran yang terhad, kekurangan pengetahuan dan kemahiran, kekurangan kewangan dan sebagainya. Walaupun masyarakat Melayu Brunei bergiat aktif dalam aktiviti pertanian, penternakan, perikanan dan perdagangan, masyarakat ini masih menghadapi kesukaran untuk mengeluarkan dan menjual produk kepada masyarakat di luar kawasan Membakut.

Kata Kunci: Sistem Ekonomi, Melayu Brunei, Membakut, Sabah

Abstract

The article examines the economic system of the Brunei Malay community in Membakut. The objective of this article is to identify the type of economy and the challenges faced by the Bruneian Malay community to strengthen their traditional economic system in the context of development towards the era of globalization. The research method uses library research, field research and interviews. The results of the study show that the Bruneian Malay community practices four economic systems, namely agriculture, animal husbandry, fishing and trade. The challenges faced by the Bruneian Malay community are limited market access, lack of knowledge and skills, lack of finance and so on. Although the Brunei Malay community is active in agriculture, animal husbandry, fishing and trade, this community still faces difficulties in producing and selling products to communities outside the Membakut area.

Keywords: *Economic System, Malay Brunei, Membakut, Sabah*

Pengenalan

Melayu Brunei merupakan etnik peribumi Sabah yang masih memiliki tradisi dan budaya warisan hingga kini walaupun berhadapan dengan proses modenisasi (Idris, Awang Damit, Ibrahim & Basrah Bee, 2022) mempunyai sistem ekonomi yang unik dan pelbagai. Begitu juga dengan kegiatan sosiokonomi masyarakat Melayu Brunei yang menjalankan kegiatan ekonomi seperti pertanian, penternakan, perikanan serta perdagangan. Pertanian merupakan aktiviti yang diamalkan oleh masyarakat Melayu Brunei terutamanya masyarakat Kampung Pimping, Membakut. Mereka mengusahakan tanaman padi dan sayur-sayuran seperti cili, kubis dan sayur sawi. Hasil pertanian ini digunakan untuk memenuhi keperluan sendiri dan turut dijual di pasaran. Selain itu, masyarakat Melayu Brunei turut mengusahakan tanaman seperti buah-buahan seperti kelapa pandan dan getah (Wasimin, 2023). Manakala penternakan dan perikanan pula

dianggap sebagai salah satu aktiviti ekonomi yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Mereka menangkap pelbagai jenis ikan menggunakan teknik memancing seperti pukut dan pukut tunda (Md. Shah & Selamat, 2015). Ikan yang ditangkap kemudian dijual terus ke pasar dan pengusaha membeli ikan dengan harga yang berpatutan.

Tidak dapat dinafikan bahawa pembuatan kraftangan juga merupakan sumber pendapatan penting bagi masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Kraftangan yang dihasilkan terdiri daripada barangan berbalut seperti tikar pandan, tempat tisu dan kotak makanan. Produk menarik ini dihasilkan menggunakan kemahiran tradisional yang dikuasai oleh masyarakat tempatan. Berdasarkan sistem ekonomi tradisinya, masyarakat Melayu Brunei melaksanakan sistem kegiatan sara diri atau aktiviti sosioekonomi yang dijalankan oleh keluarga atau kumpulan keluarga bagi memenuhi keperluan hidup mereka. Sistem ekonomi ini membolehkan mereka mengekalkan gaya hidup dan budaya tradisional serta mengekalkan hubungan sosial yang sedia ada. Ironinya, sistem ekonomi ini boleh dikategorikan sebagai sistem ekonomi tradisional yang pelbagai dan sangat inovatif. Sistem ekonomi ini telah dilaksanakan oleh mereka sejak berzaman dan masih mengekalkan perkembangan sosial dan ekonomi mereka sehingga kini. Dalam era globalisasi ini, kepentingan dan keunikan sistem ekonomi tradisional mereka harus dipelihara dan dikekalkan agar ia terus menjadi warisan untuk generasi akan datang.

Metodologi

Kajian sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah memerlukan kajian yang sistematik dengan menggunakan kaedah kajian yang sesuai. Kaedah penyelidikan yang terperinci perlu diterapkan untuk mendapatkan hasil kajian yang tepat dan lengkap. Pertamanya, kaedah kajian lapangan menggunakan soal jawab perlu dijalankan bagi mengumpul maklumat daripada

masyarakat setempat. Kajian ini dapat memberi gambaran tentang sistem ekonomi tradisional masyarakat Melayu Brunei di kawasan Membakut. Kajian lapangan boleh dibuat melalui sesi temu bual dan pemerhatian terhadap aktiviti ekonomi masyarakat. Kedua, analisis data sekunder perlu dijalankan untuk meninjau literatur tentang sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Negara Brunei Darussalam serta jabatan-jabatan yang bertanggungjawab membantu aktiviti ekonomi masyarakat Melayu Brunei seiring dengan objektif penubuhan jabatan tersebut. Pemilihan dan pemeriksaan sumber perlu dijalankan dengan teliti. Sumber kajian seperti jurnal, buku dan artikel yang berkaitan dengan tajuk kajian perlu dicari dan diambil kira. Ketiga, teknik analisis perlu digunakan untuk memproses, menilai dan memberikan tafsiran terhadap data yang dikumpul. Pendekatan ini membolehkan pemahaman yang sistematik terhadap data yang diperoleh dan membolehkan penemuan strategi untuk meningkatkan sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di kawasan Membakut, Sabah. Kajian sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah memerlukan pelaksanaan pendekatan kajian yang sistematik dan teliti. Kaedah di atas memerlukan tinjauan lapangan, analisis data sekunder dan teknik analisis untuk mendapatkan data yang tepat dan lengkap. Dengan menjalankan kajian ini, hasilnya dapat memberi gambaran tentang sistem ekonomi tradisional Membakut dan seterusnya membantu memberikan sokongan kepada masyarakat setempat untuk memperkasakan sistem ekonomi mereka pada masa hadapan.

Jenis-jenis Ekonomi Masyarakat Melayu Brunei Di Membakut, Sabah

i. Pertanian

Selepas perang dunia kedua berlaku, kerajaan Borneo Utara British berusaha untuk memperkembangkan ekonomi Sabah - Jabatan Pertanian telah diaktifkan semula dan bertindak memulakan kerja-kerja pembinaan bangunan dan membuka

kebun-kebun kecil (Hj. Lokin, 2007:130). Sekitar November 1946, Jabatan Pertanian Sabah telah ditubuhkan sebagai sebuah entiti bebas yang berdedikasi untuk menggalakkan pengusaha penanaman tanaman meningkatkan produktiviti dan pendapatan jenama (Jabatan Pertanian Sabah, 2007-2003). Visi Jabatan Pertanian Sabah adalah untuk menjadikan Sabah sebuah negeri yang terkenal dengan sumber pertanian yang pelbagai, kaedah pengurusan yang sistematik, pembangunan dan pengurusan sektor pertanian. Bagi merealisasikan wawasan ini, Jabatan Pertanian Sabah perlu menyempurnakan beberapa tugas dalam kerja hariannya. Kita dapat lihat Jabatan Pertanian Sabah memainkan peranan penting dalam memajukan pembangunan pertanian dan mengukuhkan ekonomi negara. Melalui tugas yang dilaksanakan dan dilaksanakan, semua pihak telah berjaya membina Sabah sebagai pusat pengeluaran produk pertanian dan memastikan keselamatan makanan tempatan. Dengan adanya sektor pertanian di Sabah, usahawan tempatan seperti masyarakat Melayu Brunei dapat melonjakkan sistem ekonomi Membakut, Sabah.



Foto 1 : Tanaman Padi, Kampung Mandangin Membakut
Sumber: Koleksi Pengkaji

Aktiviti pertanian menggambarkan sistem ekonomi yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah. Berdasarkan temu bual informan, Aisah Binti Awg Burud (2023) mengatakan bahwa sejak zaman dahulu lagi, masyarakat ini bergantung kepada tanah yang akan dijadikan sebagai mata pencarian bagi menampung keperluan harian. Sewaktu zaman nenek moyang, masyarakat Melayu Brunei di kawasan ini terkenal dengan kegiatan pertanian yang mampan serta membuahakan pertanian yang berkualiti tinggi. Seiring dengan perkembangan zaman, sistem pertanian masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah terus berkembang dan semakin maju. Tambahan pula, aktiviti pertanian yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut terdiri daripada pelbagai jenis. Salah satu aktiviti pertanian yang biasa dilakukan ialah menanam padi. Secara lazimnya, padi akan ditanam di tanah yang basah dan subur dengan menggunakan kaedah pemindahan atau penanaman. Petani yang berusia dalam lingkungan 50 tahun hingga 85 tahun mengusahakan padi melalui penggunaan baja organik semulajadi yang diberikan oleh Jabatan Pertanian Sabah untuk mengekalkan kesuburan tanah (Hamid, 2023). Di Membakut, terdapat sebuah kampung yang mana masyarakat Melayu Brunei melakukan penanaman padi secara beramai-ramai. Kampung Pimping adalah sebuah penempatan masyarakat Melayu Brunei yang kebanyakannya terlibat dengan kegiatan pertanian. Di kampung ini juga, terdapat sebuah kampung yang bernama Kampung Mandangin dijadikan kawasan petani untuk menjalankan kegiatan pertanian. Kampung Mandangin adalah kawasan rendah dan mudah dibanjiri serta menakung air. Sebagai langkah untuk mengelakkan masalah ini terus berlaku, sistem perparitan untuk mengalirkan air yang berlebihan mestilah dibina untuk menggalakkan petani menanam padi (Yusuf, 2023). Tidak dinafikan pula, petani memerlukan tenaga yang banyak kerana penanaman padi memerlukan proses yang agak lama untuk menunggu padi masak. Proses membersihkan dan membajak sawah akan dilakukan selepas petani menabur benih di kawasan berasingan. Masyarakat Melayu Brunei menyebut membajak sawah sebagai "mengatam padi " yang dilakukan setiap tahun mengikut musim menuai padi sekitar bulan Mei.

Selain menanam padi, Masyarakat Melayu Brunei di Membakut turut menanam sayur-sayuran seperti cili, sawi, kangkung, terus dan lain-lain. Kewujudan pasar tradisional atau lebih dikenali sebagai tamu merupakan sebuah tempat khas yang sesuai untuk masyarakat Melayu Brunei menjual hasil pertanian mereka (Mohd. Yakin, Totu, Lokin, Sintang & Mahmood, 2022). Masyarakat Melayu Brunei juga menggunakan pengangkutan seperti kereta, lori, basikal atau motosikal untuk membawa hasil pertanian mereka ke pasar atau tamu. Akan tetapi, kebanyakan Masyarakat Melayu Brunei hanya menjual hasil pertanian mereka dengan menggunakan motosikal atau basikal di kawasan perkampungan sahaja.

Akan tetapi, kebanyakan masyarakat Melayu Brunei hanya menjual hasil pertanian mereka dengan menggunakan motosikal atau basikal di kawasan perkampungan sahaja. Bahkan, peniaga turut memasarkan sayur-sayuran dan buah-buahan dalam anggaran RM2.00 hingga RM50.00 sahaja mengikut kuantiti yang telah ditetapkan oleh peniaga tersebut. Oleh itu, bolehlah dikatakan penanaman padi, getah, kelapa sawit, buah-buahan dan sayur-sayuran bukan semata-mata memberi sumbangan penting kepada ekonomi tempatan, tetapi juga membawa signifikan dalam budaya dan identiti masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah.

ii. Penternakan

Lain daripada itu, masyarakat Melayu Brunei di Membakut juga mengusahakan haiwan ternakan seperti kerbau, kambing, ayam, itik dan ikan keli. Kegiatan ternakan ini biasanya dijalankan secara tradisional dengan menggunakan sangkar, kolam dan kaedah pemakanan semulajadi (Hj. Zinin, 2023). Penternakan kerbau antaranya aktiviti utama masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Sewaktu zaman nenek moyang, masyarakat ini biasanya menjadikan kerbau untuk membantu membajak sawah. Bahkan, ternakan kerbau ini membawa kepentingan dari segi sumber

protein dan menghasilkan susu yang digunakan untuk keperluan rumah (Awg Burud, 2023). Pada masa kini, kerbau hanya dijadikan sebagai sumber pendapatan khususnya semasa hari raya atau majlis perkahwinan sahaja (Kanak, 2015:136). Lantaran itu, sehingga kini sesetengah masyarakat Melayu Brunei menggunakan kerbau untuk dijadikan salah satu menu hidangan semasa majlis keramaian.



Foto 2: Kambing Ternakan Masyarakat Melayu Brunei
Sumber: Koleksi Pengkaji

Tidak dinafikan bahawa masyarakat Melayu Brunei terlibat dalam peternakan kambing yang merupakan antara kegiatan masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Kambing ini digunakan sebagai sumber daging dan biasanya disembelih semasa hari raya atau acara keagamaan. Selain itu, bulu kambing juga digunakan untuk membuat produk kraftangan seperti beg dan gelang tangan (Abd Rahman, 2023). Dewasa ini, pengeluaran produk kraftangan yang diperbuat daripada kulit kambing amat mengutamakan tenaga pakar yang mahir serta

Penternakan ayam dan itik juga merupakan aktiviti penting bagi penduduk Membakut. Ayam dan itik ini digunakan sebagai sumber protein dan juga sebagai hobi. Sesetengah masyarakat Melayu Brunei di Membakut turut memelihara ayam dan itik

sebagai haiwan peliharaan. Berdasarkan temubual bersama informan di Kampung Pimping, terdapat juga masyarakat Melayu Brunei yang menjadikan ayam ini sebagai ayam sabung semasa pertandingan semata-mata mencari keuntungan lebih kepada keluarga mereka. Walau bagaimanapun, budaya ini tidak lagi dipraktikkan oleh masyarakat Melayu Brunei kerana perbuatan ini melanggar perintah daripada Allah SWT. Bukan itu sahaja, kebanyakan masyarakat Melayu Brunei hanya menternak itik sewaktu zaman dahulu sahaja. Kemudian, hasil telur itik itu akan dijual di pasar dengan meletakkan harga sebanyak RM40.00 sehingga RM80.00 kepada pembeli (Rahman, 2023).

Hal ini demikian kerana proses menunggu itik bertelur memakan masa yang agak lama serta kos baja ayam dan itik semakin meningkat. Dalam menjalankan aktiviti penternakan, masyarakat Melayu Brunei di Membakut khususnya kampung Pimping dan kampung Brunei masih menganggap nilai kearifan tempatan. Mereka memastikan ternakan mereka diberi makanan yang sihat, menjaga kesihatan haiwan ternakan dengan mengelakkan penggunaan ubat atau baja secara berlebihan serta menjaga kebersihan persekitaran sangkar. Dengan aktiviti penternakan yang dijalankan secara mampan dan berlandaskan nilai kearifan tempatan, sudah tentu masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah telah mencapai kejayaan dalam mengekalkan sumber rezeki mereka. Jelaslah bahawa masyarakat Melayu Brunei bukan hanya memenuhi keperluan sara hidup mereka sendiri, tetapi juga memberi sumbangan besar dalam mengekalkan keselamatan makanan di kawasan itu.

iii. Perikanan

Selain daripada menguruskan aktiviti penternakan di atas, masyarakat Melayu Brunei di Membakut terlibat dalam penternakan ikan yang menggunakan kolam atau lebih popular masa kini antaranya ikan keli. Ikan keli ini diternak secara semulajadi dengan memberi makanan seperti baja ikan. Menurut informan Abdul Rahman Bin Hj. Zinin (2023), anggaran

perbelanjaan untuk menampung peliharaan ikan keli ini mencecah dari RM500.00 sehingga RM1,500. Sebelum ini, beliau juga membeli peliharaan ikan keli daripada pengusaha kecil daripada Keningau dan Universiti Malaysia Sabah. Masyarakat Melayu Brunei merupakan salah satu etnik minoriti di pantai barat Sabah khususnya Membakut. Mereka terkenal dengan aktiviti menangkap ikan seperti memancing laut dan ternakan ikan keli yang dijalankan di kampung Pimping Membakut, Sabah.



Foto 3: Hasil Penangkapan Ikan telah Dijual
Sumber: Koleksi Pengkaji

Masyarakat Melayu Brunei merupakan salah satu etnik minoriti di pantai barat Sabah khususnya Membakut. Mereka terkenal dengan aktiviti menangkap ikan seperti memancing laut dan ternakan ikan keli yang dijalankan di kampung Pimping Membakut, Sabah. Ikan keli juga merupakan sumber makanan penting bagi penduduk di kawasan ini, dengan banyak jenis ikan ditemui di perairan laut. Aktiviti menangkap ikan yang dilakukan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut termasuk beberapa jenis penangkapan ikan seperti tembura, ikan laroi, ikan suroi, bilis, ikan kirung-kirung dan sebagainya dengan menggunakan pukot yang hanya dilakukan di kawasan pantai sahaja (Rahman, 2023). Justifikasinya, kegiatan menangkap ikan atau lebih dikenali sebagai "Memukat" "Meringgi" dalam kalangan masyarakat Melayu Brunei di Membakut sudah lama menjadi tradisi sejak zaman nenek moyang lagi.

Selepas mendapat hasil tangkapan, ikan tersebut kemudiannya akan dijual dari rumah ke rumah. Menurut Rapih Hj Taba (2023), beliau pernah menjemur ikan di laut. Salah satu proses yang dijalankan oleh beliau adalah proses membuat ikan bilis dimulakan dengan membersihkan ikan yang telah ditangkap sebelum ini. Seterusnya, ikan disalut dengan garam dan dijemur di bawah sinar matahari di atas rak atau meja khas supaya ikan menjadi kering (Hamid, 2023). Aktiviti menangkap ikan yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut merupakan sumber pendapatan penting bagi mereka. Selain itu, ia juga membantu dalam mengekalkan keseimbangan ekologi di kawasan tersebut. Oleh itu, adalah penting untuk memastikan aktiviti ini dikekalkan secara bertanggungjawab agar ia dapat terus memberi manfaat kepada masyarakat setempat.

iv. Perdagangan

Masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah terkenal dengan aktiviti perdagangan yang aktif. Mereka menjalankan aktiviti perdagangan menggunakan kemahiran tradisional mereka dan terus berkembang seiring dengan dunia moden. Salah satu aktiviti perdagangan yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut ialah menjual hasil pertanian mereka seperti sayur-sayuran dan buah-buahan di pasar atau tapak tamu Membakut pada setiap hari Rabu dan hari Khamis sahaja (Din, 2023).



Foto 4: Tamu Membakut

Sumber: Koleksi Pengkaji

Kaum Melayu Brunei juga menjual hasil perniagaan mereka ke pasar untuk dijual kepada pengilang dan penjaja yang mengambil stok untuk dijual semula (Hamid, 2023). Di samping itu, masyarakat Melayu Brunei juga menjalankan aktiviti perdagangan yang melibatkan barangan kraftangan seperti tikar pandan, batu karang yang terbakar dan pemegang tisu. Produk kraftangan ini laris kepada pelancong dan pengumpul kraftangan serta mempunyai permintaan yang tinggi di pasaran. Memancing merupakan satu lagi aktiviti perdagangan yang dijalankan oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Ikan, sotong dan udang turut dijual kepada pembeli yang datang ke pasar tempatan dan pengusaha yang membeli ikan pada harga berpatutan dan menjualnya semula kepada pembeli.

Akhir sekali, masyarakat Melayu Brunei di Membakut turut menjalankan aktiviti perdagangan pakaian harian kanak-kanak hingga orang dewasa. Berdasarkan temubual bersama peniaga pakaian, beliau mengatakan bahawa semua pakaian ini akan dijual di kawasan tapak tamu malah mereka juga mengadakan jualan secara atas talian dengan mengenakan pembayaran penghantaran pakaian tersebut kepada pembeli (Rahman, 2023). Budaya ini bukan sahaja baharu dipraktikkan oleh masyarakat Melayu Brunei dan ianya memberi kesan positif kepada peniaga serta pelanggan. Sebagai bukti, pelanggan lebih menyukai kaedah

penghantaran ke rumah berbanding datang ke tapak tamu atau kedai baju kerana ia memerlukan masa serta kos pengangkutan yang berlebihan (Abdul Rahman, 2023).

Kesimpulannya, aktiviti perdagangan masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah memberi sumbangan penting kepada pembangunan ekonomi tempatan. Sejarah dan tradisi perdagangan mereka mempunyai pengaruh yang kuat terhadap cara hidup mereka dan bentuk sistem ekonomi mereka. Aktiviti perdagangan ini membolehkan masyarakat Melayu Brunei bertahan dalam kehidupan ekonomi dan mengekalkan budaya maritim mereka di samping memberi peluang untuk memelihara warisan perdagangan mereka untuk generasi akan datang.

Cabaran Masyarakat Melayu Brunei Dalam Memperkukuhkan Sistem Ekonomi Tradisional Mereka Dalam Konteks Perkembangan Era Globalisasi

i. Kurang Sokongan Daripada Generasi Muda

Dalam zaman yang serba canggih ini, generasi muda dalam kalangan masyarakat Melayu Brunei semakin hilang minat dan tidak memberi sokongan dalam membangunkan sistem ekonomi di Membakut, Sabah. Memandangkan keadaan sedemikian, perkara tersebut amat memerlukan isu yang memerlukan perhatian serta sokongan daripada masyarakat Melayu Brunei terutamanya keluarga dan pihak berkepentingan. Terdapat beberapa faktor yang boleh menyebabkan keadaan ini berlaku antaranya pertama, pemandaran dan globalisasi telah memberi kesan besar kepada pemikiran dan minat generasi muda. Mereka mungkin lebih berminat dengan peluang pekerjaan yang lebih menarik dalam industri yang berkembang pesat daripada terlibat dalam aktiviti ekonomi tradisional (Bernama, 2020). Mereka mungkin melihat sistem ekonomi tradisional sebagai ketinggalan zaman atau kurang menguntungkan dari segi pendapatan dan

kemajuan. Tambahan pula, generasi muda juga semakin terpengaruh dengan teknologi yang canggih dan kemudahan kehidupan moden (Ibrahim, 2021). Mereka mungkin berpandangan bahawa melibatkan diri dalam aktiviti ekonomi tradisional adalah mencabar dan berisiko, dan lebih suka mencari peluang yang lebih mudah dan tidak memerlukan tenaga dan usaha yang besar. Lebih-lebih lagi, Tambahan pula, generasi muda Melayu Brunei juga kurang kesedaran dan penghayatan terhadap warisan budaya dan ekonomi tradisional dalam membangunkan sistem ekonomi Melayu Brunei di Membakut (Kamarulzaman, 2023). Pengetahuan mereka tentang sejarah dan tradisi masyarakat mereka mungkin terhad atau tidak dititikberatkan dalam pendidikan dan pembangunan masyarakat. Ini bermakna generasi muda tidak mempunyai pemahaman dan kesedaran yang mencukupi tentang kepentingan mengekalkan dan membangunkan sistem ekonomi tradisional mereka.

Justeru itu, peranan masyarakat Melayu Brunei serta pihak berkepentingan amat diperlukan pada waktu ini dengan melakukan beberapa langkah yang sistematik iaitu memberikan maklumat di samping menyedarkan generasi muda tentang nilai budaya dan ekonomi tradisional yang diwarisi oleh masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Ini boleh dilakukan melalui program pendidikan, kempen kesedaran, dan pameran kebudayaan. Selain itu, sokongan serta bantuan yang mencukupi daripada pihak berkuasa tempatan dan kerajaan untuk membantu membangunkan ekonomi tradisional. Pendidikan dan latihan juga aspek penting dalam memastikan generasi muda mempunyai kebolehan dan kemahiran untuk terus hidup dan mencapai kejayaan dalam aktiviti ekonomi tradisional (Yusof & Tahir, 2021). Kesimpulannya, adalah penting untuk memberi perhatian kepada masalah kehilangan minat dan sokongan generasi muda dalam membangunkan sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut. Dengan usaha gabungan dan sokongan yang sewajarnya, generasi muda boleh dibimbing dan diilhamkan untuk mengekalkan dan membangunkan warisan budaya dan ekonomi tradisional mereka untuk masa depan yang lebih baik.

ii. Sumber dan Pembiayaan yang Terhad

Sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah adalah berasaskan kepada penggunaan sumber dan pembiayaan yang terhad. Secara umumnya, sumber yang terdapat di kawasan Membakut ialah hasil pertanian, peternakan, perikanan dan perdagangan. Oleh itu, masyarakat telah menggunakan sumber ini sebaik mungkin untuk memenuhi keperluan hidup mereka. Dalam aspek penggunaan sumber, masyarakat Melayu Brunei di Membakut biasanya menggunakan teknologi mudah seperti pancing, kolam ikan dan alat pertanian tradisional untuk mengeksploitasi sumber sedia ada (Kamarulzaman, 2023). Dari segi pembiayaan, sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut adalah terhad kerana fokus utama mereka ialah aktiviti pertanian, penternakan, perikanan dan perdagangan.

Oleh itu, pendapatan mereka adalah terhad dan kebanyakan masyarakat Melayu Brunei di kawasan ini hidup dalam keadaan sederhana. Bagaimanapun, masyarakat Melayu Brunei di Membakut telah menemui jalan untuk membiayai kehidupan mereka dengan berubah mengikut keperluan semasa. Sekiranya terdapat permintaan terhadap produk ekonomi tertentu, mereka akan meningkatkan pendapatan dalam bidang tersebut untuk mendapatkan pendapatan yang lebih baik (Baron, 2023). Kesimpulannya, sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut adalah terhad kerana penggunaan sumber dan pembiayaan yang terhad. Namun, dengan menggunakan teknologi yang mudah dan menggunakan sumber yang terbaik, masyarakat Melayu Brunei di kawasan ini dapat membiayai kehidupan mereka dengan baik.

iii. Penggunaan Teknologi Moden yang Terhad

Dalam melaksanakan sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah, akses terhad kepada penggunaan teknologi

moden merupakan faktor penting yang perlu diberi perhatian. Teknologi moden boleh memberikan manfaat yang besar untuk pertumbuhan ekonomi dan kemajuan masyarakat. Sehubungan itu, penggunaan teknologi perlu mendapatkan akses yang secukupnya tanpa terhad. Hal ini demikian kerana sebahagian daripada masyarakat Melayu Brunei di Membakut sukar menggunakan teknologi moden khususnya kegiatan pertanian dan perdagangan. Faktor infrastruktur dan ketersediaan capaian internet merupakan antara penghalang utama penggunaan teknologi moden di sini. Untuk mengatasinya, kerajaan dan pihak swasta boleh bekerjasama membina infrastruktur dan menyediakan akses internet. Pemasangan Unifi sekurang-kurangnya meningkatkan kelajuan dan kualiti rangkaian internet di Membakut (Rahman, 2023).

Bukan itu sahaja, pihak berkepentingan seperti Jabatan Pertanian Sabah, Perbadanan Pembangunan Ekonomi Sabah (SEDCO) haruslah mengambil inisiatif seperti memberikan latihan serta pendedahan berkenaan penggunaan teknologi moden kepada masyarakat khususnya peniaga kecil dan sederhana. Dengan meningkatkan kemahiran menggunakan teknologi, pelaku perniagaan boleh meningkatkan prestasi mereka dan meningkatkan produktiviti ekonomi (Mahamud & Shaari, 2020). Selain daripada latihan, pemberian insentif dan bantuan kewangan untuk membeli teknologi moden juga boleh memberi impak yang besar. Bantuan seperti subsidi atau pengecualian yuran boleh membantu usahawan kecil untuk membeli teknologi moden seperti perisian perakaunan atau laman web. Dalam sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, penggunaan teknologi moden merupakan faktor penting dalam pertumbuhan dan kemajuan ekonomi. Oleh itu, usaha meningkatkan akses terhad kepada teknologi moden perlu menjadi keutamaan kepada kerajaan dan masyarakat setempat. Dengan cara ini, sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut dapat terus berkembang dan memberi manfaat yang lebih besar kepada masyarakat

Kesimpulan

Sebagaimana yang kita sedia maklum, sistem ekonomi masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah tertumpu kepada aktiviti pertanian seperti penanaman padi, getah, kelapa sawit, buah-buahan serta sayur-sayuran yang dianggap sebagai salah satu sistem ekonomi yang utama dalam kalangan masyarakat tersebut. Begitu juga dengan aktiviti penternakan kambing atau lembu, perikanan dan perdagangan yang dilakukan secara atas talian atau fizikal juga bergantung kepada sumber semula jadi untuk memenuhi keperluan seharian. Dalam konteks ini, gaya hidup masyarakat Melayu Brunei mula berubah dengan pengenalan teknologi moden serta perkembangan globalisasi. Malahan, masyarakat Melayu Brunei masih menghadapi cabaran seperti infrastruktur dan pendidikan berkenaan pendedahan mengendalikan ekonomi tradisional ini masih terhad. Pada hemat saya, masyarakat Melayu Brunei terutamanya pihak berkepentingan perlu mengorak langkah yang drastik untuk meningkatkan keupayaan masyarakat demi memajukan aktiviti ekonomi mereka. Kesimpulannya, masyarakat Melayu Brunei di Membakut, Sabah sememangnya berpotensi untuk meluaskan ekonomi ke arah pemasaran yang lebih moden seterusnya mengetengahkan Membakut sebagai sebuah kawasan yang bukan sahaja terkenal dengan sistem ekonomi yang strategik malah kaya dengan warisan budaya daripada nenek moyang.

Senarai Rujukan

Buku dan Jurnal

- Asmady Idris, Saat Awang Damit, Dzurizah Ibrahim & Baszley Bee Basrah Bee. 2022. *Tradisi dan Budaya Warisan Masyarakat Brunei Sabah Suatu Pengenalan*. Kota Kinabalu: Universiti Malaysia Sabah.
- Bernama Astro Awani. 2020. Generasi Muda Dijangka Tinggalkan Pekerjaan, Lebih Berminat Dalam Keusahawanan. *Bernama Astro Awani*. 15 Jun: 1.

Nurfarain Binti Abdul Rahman

- Halima Sendera Mohd. Yakin, Andreas Totu, Siti Aidah Lokin, Suraya Sintang & Nadiawati Mahmood. 2022. Tamu: Its Roles as A Medium of Cultural Identity Preservation Among Sabah Ethnic in The Era of Information Technology and Industrial Revolution 4.0. *e-Bangi: Journal of Social Sciences and Humanities*, 19 (5). pp. 152-162.
- Ismail Ibrahim. 2021. Generasi Baharu dan Teknologi Moden. *Berita Sinar Harian*. 8 Mac:1.
- Ku Hafisal Ku Mahamud & Abdull Sukor Shaari. 2020. Penggunaan Teknologi Maklumat dan Komunikasi (ICT) Dalam Pengajaran Matematik. *International Journal of Education, Psychology and Counselling (IJEPC)*, Volume 5 Issue 35 (June 2020) PP. 49-57.
- Muhamamd Zulhafizi bin Mohd Yusof & Zurinah binti Tahir. 2021. Faktor Kejayaan Usahawan Muda dalam Perniagaan Industri Kecil dan Sederhana (IKS) di Malaysia. *Jurnal Wacana Sarjana*, Volume 5 (1) January 2021: 1-13.

Informan Temu Bual

- Abdul Rahman Bin Hj Zinin. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Isnania Binti Abdul Rahman. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Mohd Ikmal Iskandar Bin Yunus. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Muhammad Aiqal Adli Bin Mohd Noor. 2023. Temu bual. Kampung Binsulok, Membakut Sabah.
- Norsyafiqah Binti Abdul Hamid. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Nur Farah Amira Binti Mohd Din. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Nur Nikmah Binti Baron. Kampung Binsulok, Membakut Sabah.
- Nurfaranna Binti Abdul Rahman. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Rapiah Binti Hj Taba. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Siti Janariah Binti Kanak. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.

- Siti Norfatehah Binti Wasimin. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.
- Siti Nurfarhanah Izyan Binti Kamarulzaman. 2023. Temu bual. Kampung Pimping, Membakut Sabah.